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פרשת אמור

להשתדל ולפעול למניעת צער מהזולת!
להם"  לפרוש  במשמר  "ויניחהו  מהפסוק:  נלמד 

(פרק כד-יב)
היו  ששניהם  עמו.  מקושש  הניחו  ולא  לבדו  ויניחהו  רש"י:  וכתב 
הוא  במקלל  אבל  וכו'.  במיתה  שמקושש  היו  ויודעים  אחד  בפרק 
לאו.  אם  מיתה  חייב  אם  יודעים  היו  שלא  להם"  "לפרוש  אומר 
המקלל  היה  יחד,  אותם  מניחים  היו  דאילו  חכמים:  השפתי  ומפרש 
יחד  אותם  הניחו  לא  ולכן  המקושש,  כמו  מיתה  חייב  שהוא  סבור 
"שמא אין המקלל חייב מיתה ויצטער לשוא". ומעתה, הרי הדברים 
עלול  שמא  רשע,  למקלל  ביחס  התורה  הקפידה  כך  אם  וחומר:  קל 
הוא להצטער לשוא, אף שספק אם אמנם יצטער, על אחת כמה וכמה 

ביחס לכל אדם שיש להזהר ביותר שלא לגרום לו צער  כלשהו.
התורה מצווה על היולדת (ויקרא יב-ו) להביא "כבש בן שנתו 
לעולה ובן יונה או תור לחטאת". שואל בעל הטורים: הרי תמיד 
"בן  נאמר  כאן  ומדוע  היונה  לבני  התורים  את  התורה  הקדימה 

יונה או תור"?!
שכן  אחרים,  ממקרים  זה  מיוחד  מקרה  שונה  בעה"ט:  ותירץ 
במקרה זה אינו מביא "תורים" אלא "תור" אחד ולכן אם ימצא 

יונה לא יקח תור, לפי שבן זוגו מתאבל עליו...
נמצאנו למדים מדבריו כי בניגוד לשאר בעלי חיים, טבעו של 
התור הוא שאינו נמשך אחר בני זוג אחרים אלא מתקשר אך ורק 
עם בן זוגו. לפיכך, מכיון שהיולדת צריכה להביא רק תור אחד, 
נמצא שאם ניקחהו מעל בן זוגו נגרום לו הרגשת צער, לכן מצוה 
התורה לחפש קודם כל בן יונה ורק אם לא מוצאים אחר אפשר 

ליטול גם תור.
בעל  דברי  את  בשיעורו  שהביא  שליט"א  זילברשטיין  הגר"י 
הטורים הללו הוסיף שיש ללמוד מכאן מוסר השכל ולעשות קל 
וחומר לעצמנו: אם חסה התורה על צערו של תור והקפידה שלא 
לגרום לו צער מיותר, על אחת כמה וכמה שיש להזהר שלא לגרום 

צער כל שהוא לכל אדם.
דברים  לישראל  נאמר  שלא  שלח):  (מצוה  החינוך  כתב  וכבר 
שיכאיבוהו ויצערוהו ואין בו כח להעזר מהם... כי התורה הקפידה 
הרבה באונאת דברים, לפי שהוא דבר קשה מאד ללב הבריות 

והרבה מבני אדם יקפידו עליהם יותר מן הממון".
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ובלבד שלא לצער...
ביום א' כ"ג ניסן, נסתלק לבית עולמו הגאון רבי מיכל 

רבי  הגאון  מו"ר  של  כבנו  חתנו  זצ"ל,  ברניקר  מאירים  בה"ר 
ישיבת  בראשות  דרכו  שהמשיך  זצ"ל  גוסטמאן  זאב  ישראל 
בו  בחר  גוסטמאן  הרב  בירושלים.  ישראל  נצח   - "רמיילס" 
[קודם האירוסין  להיות חתנו מפאת גדלותו העצומה בתורה 
עבר אצלו מבחן ג' פעמים, כחמש שעות בכל פעם, על עומק 
והקף כל סוגיות הש"ס, כפי עדות בנו ממשיך דרכו הגאון ר' 

אברהם שליט"א].
טובות  ומדות  תורה  שכולו  בבית  והתחנך  גדל  מיכל  רבי 
שבאו לידי ביטוי בצניעות והתבטלות מוחלטת כלפי הזולת. 
בהתחשבות מירבית בכבודו של הזולת ובזהירות מופלגת שלא 

לצערו. עובדה אחת מני רבות תעיד על כך:
הרב  של  בתו  עם  מיכל  רבי  של  חופתו  נערכה  בו  ביום 
כשהתקרבה  תלמודו.  על  היום  כל  כדרכו  שקד  גוסטמאן, 
השעה לנסוע לאולם השמחה, ירדו החתן עם בני משפחתו 
מביתם והזמינו מונית לנסוע בה לאולם. הבית שגרו בו היה 
להשתתף  כדי  הם  אף  ירדו  רבים  שכנים  קומות.  רב  בנין 
בה  ונותרו  גדולה  היתה  שהמונית  ומכיון  שכנם,  בשמחת 
טרמפ"  "לתפוס  מהשכנים  כמה  ביקשו  פנויים,  מקומות 

ולהצטרף לנסיעה עם החתן.
כמובן אבי החתן נתן את הסכמתו. השכנים מיהרו להכנס. 
שהחתן  ונתברר  מקום,  אפס  עד  מהרה  התמלאה  המונית 
ואביו נותרו מחוץ למונית. ברגישתו הרבה לזולת, לא רצה 
אבי החתן לצער ולפגוע באי-מי מהנוסעים, על כן שילם את 
והזמין  בלעדם,  לדרכה  שיצאה  המונית  של  המלא  מחירה 

מונית אחרת.
אלא שמשום-מה כמחזה הזה בדיוק, חזר ונשנה גם במונית 
השניה, בעלי השמחה, בטוב לבם, נתנו שוב את הסכמתם 
לשכנים לשבת במקומות הפנויים, וגם עתה, מחמת עדינות 

נפשם וכיבוד הזולת, נותרו החתן ואביו בחוץ...
סוף דבר היה שגם מונית זו ששולם לה ע"י משפחת החתן 
נאלצו  ואביו,  החתן,  עצמם,  הם  ואילו  לדרכה,  יצאה 

לנסוע ברכבת התחתית... עד למקום האולם.



להכיר ולהעריך הטובה שמקבל ממטיבו ולהודות לו על כך !
נלמד מהפסוק: "וכי תזבחו זבח תודה... לרצונכם תזבחו" (פרק כב-כט)

נס  על  הטובה,  על  להודות  שחייב  מי  ישנו  אם  והיינו,  להודות.  יש  כיצד  התורה  אותנו  מלמדת  בזה 
שנעשה לו [כמו שאמרו חז"ל (ברכות נד:) ארבעה צריכים להודות וכו'] וברצונו להקריב על כך זבח תודה, 
אזי "לרצונכם תזבחו" כלומר: נדרש בהתאם לכך תנאי שיהיה "לרצונו" - שתהיה הודאתו מתוך רצון 
אישי. מתוך הכרה עמוקה בגודל הטובה שקיבל מתנת חינם מהבורא ית"ש, ולא שתבא ההודאה מתוך 

ציווי. מתוך כפיה מבחוץ.
מצינו ב' דרגות של הודיה: א) הודיה רגילה וקבועה, זו שהתרגלנו להודות בכל יום ויום "על 
ניסך שבכל יום עמנו ועל נפלאותך וטובותך" וכו'. ב) הודיה מיוחדת שנתחייבו בה ארבעה: יורדי 
הים, הולכי מדברות ומי שהיה חולה ונתרפא, ומי שהיה חבוש בבית האסורים, ויצא. [וסימנך: "וכל 

החיי"ם יודוך סלה"].
ולכאורה מדוע להבדיל בין ב' ההודיות הללו? וכי הניסים שהקב"ה עושה עמנו בכל יום פחותים 
הם מהניסים שנעשו עם הארבעה? אלא התשובה היא שאמנם נכון שמצד גדלות הנס אין הבדל 
ביניהם, אך הבדל גדול יש מצד לבו של האדם! לבו של האדם לא יתעורר להודות כראוי על נס 
שבשיגרה. על נס העטוף בלבוש טבעי. לא כן אדם שאירע לו נס גלוי, לבו מתעורר להודות הודיה 
שלימה המוגדרת בלשון הברכה שתיקנו חז"ל: "הגומל לחייבים טובות שגמלני כל טוב". הוא אומר 

בפיו את מה שבאמת מרגיש בלבו, לפיכך הוא שראוי להתחייב בהודיה הזו.
מה שאין כן בניסים שבשיגרה, הרגשה כזו של "גומל לחייבים טובות" וגו' אינה קיימת אצל אדם 
מן השורה, כי כך ברא הקב"ה, בחסדו הגדול, בטבעו של עולם. שכל הטובות הרבות שאנו מקבלים 
נרגיש שהם "מגיעים" לנו כביכול, ואינם "לפנים משורת הדין". כדי שלא נבוש בהרגשה של "נהמא 

דכיסופא" [לחם חסד].
נוכל להוסיף שזה מה שאמר דוד המלך במזמוריו "לך ה' החסד כי אתה תשלם לאיש כמעשהו". 
והתמיהה ידועה: איזה חסד מיוחד יש בכך שה' משלם לאיש כפי מעשהו, הרי כך צריכה להיות שורת 
הדין?! אלא החסד הוא בכך שהקב"ה משלם לאיש כאילו הוא באמת עשה "ומגיע" לו שכר על כך. 

בעוד שהאמת היא שאדם לא יכול לפעול מאומה ללא עזרתו יתברך והכל מתנת חינם.
ומכיון שכך מנהיג הקב"ה את עולמו, שאדם ירגיש שכל הטובות שמקבל מהשי"ת "מגיעים" לו על 
כך שהוא יהודי טוב שמשתדל לקיים מצוות. לכן יש נוסח אחיד וקבוע של הודיה לכל אדם, בברכת 
מודים ובברכת המזון, ולא חייבהו לומר את נוסח "הגומל לחייבים טובות" [שזה האמת האמיתית], 
כדי שלא יהיה מצב שיאמר בפיו ולבו בל עמו, ח"ו. שהרי "אין בעל הנס מכיר בניסו". הודיה כזו 
גרועה יותר, והיא כעין שאמרו חז"ל (שבת קיח:) "הקורא הלל בכל יום הרי זה מחרף ומגדף". ועל 

כגון אלו נאמר "מי ימלל גבורות ה' ישמיע כל תהלתו".
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לזכור ולהכיר 
בטובה...

פעם הלך הגאון רבי בן ציון אבא 
שאול זצ"ל ברחובה של עיר בליווי 
שליט"א.  אליהו  רבי  הגאון  בנו 
ניגש בחור, והגיש הזמנה לנשואיו. 
בהזמנה.  והביט  פנים  לו  האיר 
בברכת  ברכו  הוריו,  לשלום  שאל 
חייב  "אני  לבנו:  ואמר  טוב  מזל 

להשתתף בחתונתו"!
לאחר  זה  היה  שכן  הבן.  תמה 
מחלתו של רבי בן ציון, כשהשתקם 
עליו,  כבדה  ההליכה  והתאושש. 
ולא השתתף אף בשמחות תלמידיו. 
תלמיד  לא  מוכר,  אינו  זה  בחור 
אף לא שכן. א"כ לשמחה מה זו 

עושה?
אמר לו רבי בן ציון: "הזוכר אתה 
את שבת החתן שלך לפני למעלה 
מעשרים שנה? לאחר התפלה יצאנו 
מקום  לעבר  בשירה  הכנסת  מבית 
הסעודה. והנה באמצע הדרך נפתחה 
בית  בשכונת  החצרות  אחת  דלת 
השירה,  את  שמעה  אשה  ישראל. 
יצאה וזרקה סוכריות. לפי הכתובת 

בהזמנה זו אמו של החתן".
בשמחתי,  השתתפה  "היא 
חלק  ליטול  עלי  בני.  בנישואי 

בשמחתם בנישואי בנה".
יגילו במלכם

את  לראות  הזולת.  של  במעלותיו  להכיר 
הטוב שבו, ולא לחפש אחר מומיו ומגרעותיו 
בעמיתו  מום  יתן  כי  "ואיש  מהפסוק:  ורמז  דרש  בדרך  נלמד 

כאשר עשה כן יעשה לו" (פרק כד-ט)
הוא  ופוסלו,  בעמיתו  מום  נותן  בזולתו.  חסרון  על  אדם  מצביע  כאשר  כלומר: 
עצמו מפסיד מכך. "כאשר עשה כן יעשה לו" ונפסל הוא עצמו. וכמו שנרמז בדברי 
חז"ל (קידושין ע.) "כל הפוסל במומו פוסל". ולכן אמרו (ב"ב ס:): "קשוט עצמך 
ואחר כך קשוט אחרים". כיוצא בזה ניתן לרמוז גם בפסוק "והצרוע אשר בו הנגע... 
וטמא טמא יקרא" (יג-מה) הטמא עצמו קורא לחברו טמא כי "כל הפוסל במומו 

פוסל" (השל"ה הק' בתוכחת מוסר - תזריע)
אדם צריך להכיר במעלתו של הזולת קודם כל משום "שבצלם אלוקים עשה 
אותו"! מצד זה שמוטבע בו "צלם אלוקים" ולכן אומרו חז"ל שבין השאלות 
ששואלים אדם בשעת פטירתו כשמתייצב בבית דין של מעלה: האם המלכת 
את חברך בנחת רוח? והיינו שמשוים בזה את המלכת חברו להמלכת הבורא 

כביכול.  וכל כך למה? משום שצלמו של הבורא מוטבע בו.
יש  מעלותיו  את  ולא  בחברו  ומגרעות  חסרונות  רואה  שאם  לפי"ז  נמצא 
בכך ביזוי בכבוד הבורא אשר יצרו. וכמשל שכתב הרמ"ק ז"ל (בתומר דבורה 
פ"ב) לצורף חכם שיצר כלי בחכמה ובכשרון רב והציג יצירתו בפני בני אדם. 
התחיל אחד לגנותו ולבזותו. כמה יכעס אותו אומן על כך שמבזים חכמתו. 

כך הקב"ה.
ויתרה מזו כתוב על ישראל: "בנים אתם לה' אלוקיכם" (דברים יד) ואילו 
בפסוק "מועדי ה' אשר תקראו אותם" (ויקרא כג) דרשו חז"ל (ר"ה כ"ה..) על 
תקרי "אותם" אלא "אתם" - "אתם - אפילו שוגגים. אתם - אפילו מזידין. 

אתם - אפילו מוטעין".
ודרש כמין חומר, כ"ק אדמו"ר רבי אהרן מבעלז זצ"ל: אם כשנאמר "אותם" 
אנו קוראים "אתם" - אפילו שוגגין וכו'. על אחת כמה וכמה כשנאמר בפירוש 

"אתם" שיש לדרוש אפילו שוגגין וכו' תמיד "בנים אתם לה' אלוקיכם"!

ת 
 
 

הפוסל - במומו פוסל!
דוגמא לאדם שראה נגעי זולתו ולא את נגעי עצמו, 

במעשה שלפנינו:
מעשה בבעל מאפיה באחת הערים הגדולות שהחליט 
והגבינה  החלב  מוצרי  של  משקלם  אחת  פעם  לבדוק 
את  מרמה  שהחלבן  לו  ונתברר  החלבן,  מן  שקנה 
הלקוחות, שכן מדותיו ומשקלותיו לא היו מדוייקים. אך 
מכל מקום לא רצה להוציא עליו מיד לעז עד שיברר 

את הדבר עד תומו.
על כן טרח לבדוק ולשקול את הגבינות במשך מספר 
לוקה  משקלם  ותמידי  עקבי  שבאופן  ראה  ואכן  ימים 
והתלונן  שבעיר  הדין  לבית  בכעסו  הלך  לפיכך  בחסר. 
על החלבן שגוזל את הציבור. מיד בדקו חברי בית הדין 
את הנידון ונמצא שדברי האופה נכונים ומוצדקים, על 

כן הזמינו את החלבן לבית הדין והוכיחו אותו על כך.
נענה להם החלבן והצטדק, כי קונה הוא לחם במשקל 
מן האופה מידי יום ביומו, ומכיון שאין לו אבני משקולות 
להניח על המשקל כנגד החלב והגבינה, על כן הוא משתמש 
בלחם הזה שמשקלו ידוע, ומניחו על המשקל כדי לדעת 
לפי"ז משקלם של החלב והגבינה שהוא מוכר. ואם מוצריו 
לוקים בחסר הרי זה בגלל האופה שמשקל הלחם שמוכר 

לציבור לוקה בחסר וזה שגורם גם לו לגזול.
ואכן לאחר בירור קצר מצאו שמשקל הלחם שמוציא 
האופה למכירה חסר הוא במשקלו המקובל... הנה כי כן 
זהו טבעו של האדם שרואה את נגעי זולתו ולא את נגעי 
עצמו ולמדנו ש"כל הפוסל במומו פוסל" ומתקיים בו "איש 

כי יתן מום בעמיתו כאשר עשה כן יעשה לו".



זהירות יתירה מוטלת על בני תורה בדקדוק 
המצוות שבין אדם למקום ובין אדם לחברו 

[אף לפנים משורת הדין] !
נלמד מהפסוק: "ולא תחללו את שם קדשי" (פרק כד-לב)

וכתב הרמב"ם (הלכות יסודי התורה פ"ה הלכה יא): ויש דברים אחרים שהם 
בכלל חילול השם, והוא שיעשה אותם אדם גדול בתורה ומפורסם בחסידות, 
דברים שהבריות מרננים אחריו בשבילם, ואף על פי שאינם עבירות, הרי זה 
חילל את השם, כגון שלקח ואינו נותן דמי המקח לאלתר... או שירבה בשחוק 
וכו' או שדיבורו עם הבריות אינו בנחת ואינו מקבלן בסבר פנים יפות אלא 
בעל קטטה וכעס, וכיוצא בדברים אלו, הכל לפי גדלו של חכם צריך שידקדק 
על עצמו ויעשה לפנים משורת הדין. [מקור דברי הרמב"ם מגמרא (יומא פו.): 
ולא  מטבחא  בישרא  שקילנא  אי  אנא  כגון  רב,  אמר  השם?  חילול  דמי  היכי 
מיד).  אשלם  ולא  מהטבח  בשר  אקנה  אם  אני,  (=כגון  לאלתר  דמי  יהיבנא 
והטעם, מפרש רש"י: "דכשאני מאחר לפרוע הוא אומר שאני גזלן ולומד ממני 

להיות מזלזל בגזל"]
את הכלל בזה סיכם החפץ חיים (בליקוטי אמרים פ"א): כללו של דבר, 
כל מה שהאדם גדול ביותר, עליו החיוב יותר להזהר שלא יצא חילול ה' 
על ידו. ואפילו אם יודע בעצמו שאיננו תלמיד חכם כל כך, אך העולם 
חושבין אותו שהוא תלמיד חכם. אזי יזהר מאד מאד שלא יצא חילול השם 
על ידו, שבעניני חילול השם לא הקובע איך הוא באמת, אלא כפי מה 

שהעולם חושבין אותו.
על כן היה רגיל החפץ חיים לומר, כי בן תורה הוא בבחינת חייל בדרגה 

גבוהה ביותר, ומכיון שהלבישוהו בבגדי מלכות [חלוקא דרבנן] אות המראה 
על דרגתו, עליו להתנהג בדרך כבוד, ואם לא, הריהו מחלל כבוד המלך 

ח"ו.
מטעם זה היה החפץ חיים מוכיח את תלמידי הישיבות, על שמעבירים 
שער זקנם במספרים דק מן הדק. ואעפ"י שרק דרך תער אמרה תורה, אבל 
הרואה יוכל לטעות ולומר שגלחו בתער, וזהו חילול השם. (כמובא במעשי 

למלך).
ואף בנו של החפץ חיים העיד (בדוגמא משיחות אבי) שהיה אביו הח"ח 
מזהירו פעמים רבות מחילול כבוד התורה ולומדיה שיש בזה חילול השם. 
וכששאלו פעם: "הלא איני מפורסם לאדם גדול שילמדו ממני"? ענה לו 
אבל  כך  כל  מפורסם  אינך  הימים  שבכל  אמת  כן..  תאמר  "אל  הח"ח: 
כשיעשה מאן דהו מעשה שלא כדין, וירננו עליו הבריות, יבוא ויטען הנה 
יגדיל  כך  ולצורך  במצוות  מדקדק  אינו  הוא  גם  גדול  אדם  שהוא  פלוני 

מעלתך עד לשמים ועל כן צריך להזהר מאד.
כשדיבר הגאון רבי שמואל רוזובסקי זצ"ל על מעלתו וחשיבותו של בן 
תורה המליץ עליו את הפסוק "ובהיכלו כולו אומר כבוד" והוסיף: "עצם 
השם בן תורה כשלעצמו היא זכות גדולה ומעלה נפלאה עד מאד המחייב 
כל בן תורה להודות ולהלל להשי"ת על שככה לו. מאידך, זה מחייב אותו 
להיות 'כולו אומר כבוד' בכל דרכיו. הן בסדרי הלימוד, הן בהנהגתו עם 
חבריו ורעיו, הן במאכלו ובמשקהו. והן בשאר עניניו... ובכל תנועה שלו 
כבוד"  אומר  כולו  "בהיכלו  וכדכתיב  הוא  תורה'  ש'בן  ניכר  להיות  צריך 
כלומר: מי שזוכה להסתופף בהיכל ה' חייב הוא להיות כולו אומר כבוד, 

בכל תנועה ובכל הנהגה. (והיינו שניכר בו כבוד שמים).
ידועים דברי חז"ל (יבמות סב:) על מה שאירע בימי התנא רבי עקיבא 
ישראל  כל  נוהגים  זה  ועל  תלמידים  אלף  כ"ד  לעצרת  פסח  בין  שמתו 

אבילות. ואמרו חז"ל שעוונם היה על שלא נהגו כבוד זה לזה.
ותמה החפץ חיים: הלא רק לאו אונאת דברים הוא ומדוע חוייבו על כך 
מיתה בידי שמים? ותירץ: דכיון שעי"ז נסבב חילול ה' גדול בעולם שת"ח 
רבים זה עם זה ומבזים התורה ומצוותיה לעין כל. הגיעם עונש כה חמר.

עד כמה הקפידו חז"ל על חשש קל של חילול ה' ניתן ללמוד מהרעיון 
המרור  את  להטביל  התקנה  שטעם  קטו:)  (פסחים  אומרים  חז"ל  הבא: 
הלקט  הקשה  ולפי"ז  להזיק.  העלול  שבמרור  הארס  לבטל  כדי  בחרוסת, 
יושר (אור"ח ח"א-קנב) מדוע לא תיקנו כל השנה שהאוכל את עשב המרור 

יטבילו בחרוסת שלא ינזק?!
ותירץ התרומת הדשן שסכנת הנזק הזה היא רחוקה מכדי שיתקנו עליה, 
אך בליל הסדר שישנה מצוה לאכול מרור, חששו חז"ל אפילו לחשש רחוק 
של סכנה, שמא אם יקרה משהו בגלל המרור, יגידו שזה בגלל המצוה ויצא 

מכך חילול ה' גדול. לכן רק בלילה זה תיקנו להטבילו בחרוסת.
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"שמא יגרם חילול ה'"...
סיפרה בתו של החפץ חיים: "הייתי כבת שמונה 

החזית  הראשונה.  העולם  מלחמת  פרצה  כאשר 
התקרבה לראדין בראשיתו של החורף הרוסי.כשהקור 
הצורב כבר החל חודר לעצמות. היה זה יום שישי 
אחרי הצהרים כאשר אבי החליט שהשהות בראדין 
רוסיה,  לתוככי  להמלט  אנו  וחייבים  בטוחה  אינה 

להתרחק מחזית המלחמה.
זמן  הגיע  מזרחה.  דרכה  שעשתה  לרכבת  "עלינו 
בהמשך  איסור  היה  לא  ההלכה  עפ"י  שבת.  קבלת 
שהותינו ברכבת. שכן הנסיעה הוגדרה כפיקוח נפש. 
אבל אבי, החפץ חיים, החליט שמכיון שהוא והגאון 
רבי אלחנן וסרמן זצ"ל שנתלווה עמנו לנסיעה, נראים 
כרבנים יהודים, הרי שהמצאותינו ברכבת בלל שבת 
תראה כחילול השם. לפיכך ירדנו שלושתינו בתחנה 

הקרובה כעשר דקות לפני שקיעת החמה.
וכשירד  הישימון.  באמצע  שוממת  תחנה  זו  היתה 
הלילה בקשתי להרדם על האדמה הקרה כקרח. אבי 
הוריד את מעילו וכיסה אותי כדי שלא אקפא למוות. 
ורק לאחר צאת השבת עלינו לרכבת להמשך מסענו. 
כל זאת, כדי שלא יגרם ח"ו ספק של חילול השם 

בטעות.
הגדת הח"ח
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"קבל תפלתי שלא יגרם חילול 
ה'"...

רבי  אדמו"ר  כ"ק  לפני  התייצבה  אוממלה  אשה 
יעקב דוד מאמשינוב זצ"ל ומררה בבכי: בנה הבכור 
מת ממחלת השחפת ועתה מאיימת סכנת מות גם על 
הבן השני... נכמרו רחמיו עליה ואמר: "אני מבטיח 

לך שבנך יבריא לגמרי"...
התאוששה האשה ויצאה לדרכה ואילו הרב פנה 
למלויו ואמר להם: "וכי מה יכולתי לעשות. אילו לא 
הייתי מבטיח לה שבנה יבריא היתה עומדת כאן כל 

היום ובוכה"...
עמד האדמו"ר בתפלה להשי"ת וכה אמר: "רבש"ע, 
הרי האשה חושבת שאני צדיק. ואם לא תקבל ברכתי 
עלול ח"ו להגרם חילול ה', שיאמרו דברי צדיקים לא 
מועילים, אף שאני איני צדיק, הרי לדעתה אני צדיק. 
אנא ה' חוסה נא שלא תצא תקלה של חילול ה' תחת 

ידי"... ואכן בחסדי ה' הבריא בנה של האשה.
גדולי הדורות

ד, 
"כמה נאים הליכותיהם..."

סיפר הגה"צ רבי משה אהרן שטרן זצ"ל: כאשר 
לישיבת  ומפואר  חדש  בנין  תשכ"א  בשנת  הוקם 
גייטסהד באנגליה, התנגדו לבניה מספר גוים מתושבי 
השכונה. הם החתימו "עצומה" לרשויות שלא יאשרו 
את הבניה. הם פנו קודם-כל לכומר שגר בשכנות 
לישיבה כדי שיחתום. אך לתדהמם ביקשם הכומר 

לבטל את ה"עצומה" ונימוקו עמו:
"מחבב אני מאוד את תלמידי הישיבה ואני מתפעל 
מהם... בכל שנות מגורי במקום הזה, רואה אני את 
התלמידים עסוקים בלימודיהם ולא נתקלתי במקרה 
אחד בו תלמיד ירים יד על חברו או כל התנהגות 
שלילית מצידם. נאים הם בהליכותיהם! מקנא אני 

בהם! לנו אין נוער כזה"...
המשגיח דקמניץ



היא בת 85 - יהודייה ניצולת שואה מצרפת.

גב' כריסטוף נולדה בשלהי קיץ תרצ"ג - זו השנה שבה עלה 
היטלר לשלטון בגרמניה!

* * *

שבמרכזו  הצהוב,  הדוד  מגן  טלאי  את  ומראה  שולפת  היא 
מופיעה המילה 'Juif' (יהודי בצרפתית).

"זהו מגן הדוד שלי. היה עלי לענוד אותו על חזי כמובן, כמו 
כל היהודים. הטלאי גדול, לא? במיוחד עבור ילדה. הייתי אז רק 

בת שמונה...

מדהים.  משהו  לי  קרה  ברגן-בלזן  הריכוז  במחנה  "כשהייתי 
בעלי  היינו  מלחמה  אסירי  של  שכילדים  להזכירכם  לי  הרשו 
זכויות-יתר והרשו לנו לקחת אתנו משהו מצרפת. משהו קטן... 

שקית קטנה עם שניים, שלושה פריטים קטנים.

"אישה אחת לקחה שוקולד, אחת לקחה סוכר, אחרת לקחה 
מלוא החופן אורז. אמי ארזה שתי חתיכות שוקולד. נשמור את זה 
לְיום - היא אמרה - ליום שבו אראה אותך מתמוטטת ובאמת 
זקוקה לעזרה. אז אני אתן לך את השוקולד הזה ותרגישי טוב 

יותר!"

* * *

בין אסירות המחנה הייתה אחת שעמדה לפני לידה. הגיע היום 
כריסטוף  גב'  של  אימה  עם  יחד  פנתה  והיא  הצירים  ואחזוה 

לאחראי על הביתנים.

את  זוכרת  'את  ואמרה:  אלי  פנתה  אמי  הלכו  שהן  "לפני 
השוקולד ששמרתי לך?'

'כן, אימא' עניתי לה.

'ואיך את מרגישה?'

'בסדר אימא, אני אהיה בסדר.'

'טוב, אז אם הכול בסדר אתך, הייתי רוצה לתת את השוקולד 
הזה לגברת הזו, לחברתנו הלן. ללדת כאן זה לא יהיה קל. היא 
עלולה למות. אם אתן לה את קוביית השוקולד... זה עשוי לעזור 

לה.'

'כן אימא,' אמרתי לה, 'תני לה'.

* * *

את  אכלה  היא  וכחוש.  זעיר  יצור  התינוק.  את  ילדה  הלן 
השוקולד והיא לא מתה. היא הוחזרה לצריפים.

מתארים לכם מה זה לגדל תינוק בברגן-בלזן?... ומה יקרה אם 
התינוק יבכה? ובכן: התינוק אף פעם לא בכה... אף פעם!!!

"לא שמעתיו אפילו מייבב!" משחזרת גב' כריסטוף.

יום ראשון, ב' אייר תש"ה.

בשעות אחר הצהריים נכנס הצבא הבריטי המשחרר למחנה. 

תמונות  המחנה,  למראות  מוכנים  לא  לגמרי  היו  הקצינים 
הזוועה שראו גרמו להם לזעזוע גדול. על כך כתב קצין הרפואה 
הבריטי גלין-יוז (Glyn Hughes): "...התנאים במחנה לא היו ניתנים 
הזוועה  את  לתאר  תוכל  לא  תמונה  או  תיאור  שום  לתיאור, 
ששררה שם בחוץ, אך מה שנגלה לעיננו בפנים היה גרוע עוד 

יותר- - -"

מישהו התיר את הסמרטוטים בהם היה עטוף התינוק ואז... 
רק אז הוא החל לצרוח - זה היה בשבילו כאילו הוא כרגע נולד!

לקחנו אותו חזרה לצרפת, יצור זעיר וחלשלוש שכזה בשביל 
תינוק בן ששה חודשים.

חלפו השנים.

* * *

לפני מספר שנים פונה ביתה של גב' כריסטוף אל אימה 
היה  המגורשים  לכם  לו  אימא,  'תגידי  הבאה:  השאלה  עם 
היה  זה  וכי  מהמחנות,  כשחזרתם  פסיכיאטר  או  פסיכולוג 

מקל עליכם'?

'ללא ספק' ענתה לה, 'אבל לא היה לנו. אף אחד לא חשב על 
מחלות נפשיות...

בעקבות השאלה והתשובה התמימות הללו, התארגנה בצרפת 
הרצאה שדנה בשאלה "לו לניצולי השואה היה ייעוץ פסיכולוגי 

בשנת 1945, מה היה קורה?"...

היסטוריונים  מבוגרים,  ניצולים  רב.  קהל  משכה  ההרצאה   
ופסיכולוגים, פסיכיאטרים, פסיכותרפיסטים... מאד מעניין. עלו 

שם רעיונות רבים...

ואז... עלתה אישה אחת לבמה, אל הפודיום וסיפרה שהיא גרה 
במרסיי, שם היא עובדת כפסיכיאטרית. היא רוצה לתת משהו 

לגב' כריסטוף...

שוקולד,  של  חתיכה  משם  הוציאה  לכיס,  היד  את  הכניסה 
הגישה ואמרה: "אני היא התינוקת"- - -

* * *

הסיפור הגיע אלינו באדיבות יהושע די נור, אשר קיבל אותו 
מיעקב פריד. מקור הסיפור מסדרה דוקומנטרית של צלם ידוע 
רטרָאנד, אשר שוקד לאסוף סיפורים וצילומים  בשם יאן ארטוּס-בֵּ
מהעולם המאפשרים הצצה אל משמעות המונח 'להיות אנושי'. 

תרגום לעברית: שרית שץ.

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?
ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל



מכון אהבת אמת - המרכז להעמקת ערכי אהבת הזולת ע"ש ר' צבי יהודה דומוביץ ז"ל
רח' אבן עזרא 2 ירושלים 9242402 טל: 02-5671812 פקס: 077-7671812

"חייב אדם לטרוח בדרישת טוב לעמו ולשקוד בעמל נפשו על תקנת חברו, אם דל ואם עשיר, וזאת מן 
החמורות ומן העיקרים הנדרשים מן האדם... וחייב אדם לחשוב מחשבות ולהעלות עצות הגונות ומתוקנות 

לחברו, וזה אחד מעיקרי דרכי גמילות חסדים"... (רבינו יונה שע"ת שער ג-יג,נד)

מעשה בחברת מבלֵי-עולם, ריקים ופוחזים, שהיו שותים ומשתכרים 
בחבורה ומבלים ימיהם בליצנות ובטלה.

יום אחד תהו ואמרו: "מה יהיה? הלא פעם אחת נצטרך למסור 
דין-וחשבון על מעשינו. מה נצטדק ומה נאמר?!"

למרום  שיעלה  החבורה  מבני  שהראשון  כף  בתקיעת  והסכימו  נבוכו, 
יתגלה לחבריו ויספר להם מה נעשה בדינו. כך יוכלו להתכונן לקראת 

הבאות.
לא עבר זמן רב, והראשון מת משחמת הכבד, מחלת השיכורים. 
קדרה,  כשולי  שחורים  ופניו  לחבריו,  התגלה  ימים  כמה  כעבור 

הּ של גיהנום. מפויחים מֵאִשָׁ
"מה קרה?" נבעתו.

"חברה", הודיעם, הכל בסדר. תמשיכו לבלות ולשתות. רק ויסקי 
אל תשתו!

* * *
ולזכרו  לשמו  והחריף,  המר  הסקוטי  השכר  ויסקי!  אח,   – ויסקי 

תאוות נפש! הכל נשתה, חוץ ממנו?! מדוע?
"אומר לכם" הסביר בעגמומיות -

השאלה  מעלה.  של  דין  בית  בפני  והתייצבתי  למרום,  "עליתי 
הראשונה הייתה: 'עסקת בתורה', הקדשת לה עיתים?!

עניתי: "לא, וכי מדוע היה עלי לעסוק בתורה, לקבוע עיתים ללימודה?"
תמהו לתמיהתי: "מה פירוש? הלוא חייב היית לחשוב על עתידך 

בעולם הנצח!"
כל  העתיד,  על  חשבתי  לא  הרגע,  רק  עניֵן  אותי  "עזבו,  אמרתי: 

מעייני היו בהנאות ההווה!"
השתאו. שאלו בענין: "כגון מה?"

עניתי: "בליתי בחבורה, שוחחנו בענייני הבאי, שתינו להנאתנו" -
חקרו: "מה שתיתם, יין?"

עניתי: "ודאי, יין! מכל סוג - אדום, לבן, מתוק, יבש. אח, יין!"...
"ומה עוד?" שאלו

עניתי: "ליקר, עראק, ויסקי!"
אבל  טעים.  העראק,  גם  מתוק.  הליקר,  טעים.  היין,  "מילא  תהו: 

הוויסקי – פוּי, מריר הוא, איך יכולת לשתות!"
בהתחלה  "נכון,  אמרתי:  בוויסקי!  מבינים  הם  מה  אותי,  הצחיקו 
מר הוא, אבל אחר כך - הא, אחר כך נעשה חם בכל הגוף, והנפש 

מתרוננת, והתחושה נפלאה!"
אז נתנו עלי בקולם: "אם כך, חשבת על העתיד! מוכן היית לשתות 

ויסקי מריר בשביל ההרגשה שאחר כך -
אז מדוע לא הקצבת שעת-לימוד בשביל העולם שאחר כך?!"

וקצבו את דיני לגיהינום...
לכן אני אומר לכם, חברה: "תמשיכו לשתות, רק לא ויסקי"...

לִקחו של שיכור -
* * *

ואנחנו?
אותו דבר:

מילא הפיצה - טעימה. הפלאפל - משביע. כדורגל - מהנה. אבל 
הסיגריות - פוּי, מגעילות הן!

איך יכולת לעשן?
הצחיקו אותי. מה הם מבינים בסיגריות!

אמרתי: "נכון, בהתחלה מגעילות הן, שורפות הן, אבל אחר כך - 
אה! אחר כך נרגע הלחץ, הטבק מהנה, הנפש מתרוננת והתחושה 

נפלאה!"
אזי נתנו עלי בקולם: "אם כך, חשבת על 
מסריחה  סיגריה  לעשן  היית  מוכן  העתיד, 
בשביל הסיגריות שיבואו אחריה. אז מדוע 

המשך בעמוד הבא



לא הקצבת עוד רבע שעה ללימוד, במקום לצאת מהסדר לעשן? מדוע 
היית מוכן לחנוק את הריאות, ולא להשקיע עוד מעט בלימוד? בתפילה? 
בעבודה? מדוע הכנסת את הראש שלך בכל מיני סיגריות וטבק וגלגולים 

וטעמים, במקום לעמוד על סודו של עוד שטיקל רשב"א מורכב?
* * *

והעיקר: המעשן יצטדק שהיה קשה לו להיגמל, לחדול, להפסיק. ואז 
יתבעו ממנו אבל למה התחלת? אז הוא יענה שבהתחלה הוא לא נתן 

דעתו לעתיד. ומה יאמרו לו? ניחשתם נכון! אם לא היית נותן דעתך 
על העתיד כלל לא היית מעשן, שהרי הסיגריה הראשונה מסריחה 
דעתך  נתת  שכן  מחמת  רק  זה  אין  מעשן  אתה  אם  לכולי-עלמא. 
לעתיד, אמרת לעצמך: הטעם הרע יחלוף, אוטוטו אחוש בטעם טוב! 
כלומר: תכננת מראש להגיע למצב בו תיקשר נפשך לסיגריה, תיהנה 

ממנה, ויהיה לה כבר קשה להפסיק - אַי אַי אַי!
נשלח ע"י הבחור החשוב חיים גלינסקי שיחי', ישיבת 'כנסת יעקב' י-ם

המשך - ליקחו של שיכור !

השנים  בעשרות  הרפואה  בעולם  שקרה  ביותר  החשוב  הדבר  "מה 
האחרונות?"

שאלה מאתגרת זו הצבתי לפני שנים בפני רופא משפחה.
הוא לא היסס: "המצאת האנטיביוטיקה - ללא ספק!"

כקצין רפואה במלחמת העולם הראשונה נחשף 'אלכסנדר פלמינג', 
כמדען,  חיידקי.  זיהום  עקב  רבים  בנפגעים  סקוטי,  וכימאי  רופא 
השקיע לאחר מכן את כל כולו בחקר המאבק בזיהומים. בתום 20 
שנות מחקר גילה קוטל חיידקים, אך למרבה הצער הקוטל הרג רק 

חיידקים בלתי מזיקים...
כי  הבחין  שנה,   90 לפני  שם  אי  חשוך,  בלילה  או  בהיר,  ביום 
 - חיידקים  של  מושבה  שהכילה   - שלו  המחקר  מצלוחיות  באחת 
התפתח עובש, וסביב העובש נוצר מעגל נקי מחיידקים. אוּפּס! עובש 
מסוים  חומר  בו  וגילה  העובש,  את  לחקור  החל  חיידקים?  דוחה 
אשר מסוגל לקטול חיידקים ביעילות. הוא קרא לחומר "פניצילין", 
המחקר והפיתוח נמשכו עוד שנים ארוכות, אבל במלחמת העולם 
השנייה כבר ניצלו חייהם של חיילים רבים תודות לתגלית המדהימה: 

אנטיביוטיקה באה לעולם!
הצילה  היא  דרסטי.  באופן  הרפואה  עולם  את  שינתה  התגלית 
- משורת מחלות  - אם לא יותר  במשך השנים עשרות מיליונים 

קטלניות שבעבר לא הייתה להן תרופה.
* * *

אך אליה וקוץ בה - מיד נסביר מדוע.
בעבר, כאשר התיישב פציינט בקליניקה, נאלץ הרופא "לשבור את 
הראש" כדי לעמוד על שורש המחלה. באופן זה כיוון הטיפול היה 
אך  בעתיד.  המחלה  הופעת  את  ולמנוע  בהווה,  החולה  את  לרפא 
ברגע שיש בידי הרופא תרופה פלאית כמו אנטיביוטיקה, למה לו 
לעבוד קשה? נרשום אנטיביוטיקה והמחלה תעבור. לא יעזור? ננסה 
אנטיביוטיקה אחרת! במצב זה לא מטופלים כלל גורמי המחלה, 

אלא רק תוצאותיה.
ובאמת, איך נצפה מרופא להשקיע זמן - כאשר הכיסאות בחדר 
המתנה תפוסים בתור ארוך של ממתינים? אם הרופא רוצה לקבל 
טוב  יותר  פטנט  אין  זו  ולמטרה  הליכים,  לקצר  עליו  כולם  את 

מאנטיביוטיקה.
סיבת  את  בודק  אתה  האם  משפחה:  רופא  גלויות  פעם  שאלתי 
המחלה ומשתדל לטפל בה, או רק מתייחס לסימפטומים? הוא ענה 

בכנות: "אתה צודק - אבל אין לי זמן!..."
נקודה נוספת: ריבוי השימוש באנטיביוטיקה מחסן את החיידקים 
מוטציות  הזמן  במשך  מחוללת  לאנטיביוטיקה  היחשפותם  עצמם. 
בדנ"א שלהם, כך שהאנטיביוטיקה מפסיקה להשפיע עליהם. תשאלו 
כל רופא והוא יאשר זאת באוזניכם! המצב בארה"ב כבר הגיע לידי 
הגורם  אנטיביוטיקה.  משום  מושפעים  שלא  חיידקים  שישנם  כך 
הישיר לכך הוא אחד ויחיד: ריבוי השימוש באנטיביוטיקה! ומדובר 

כבר בתופעה כלל עולמית.
מהסיבה האמורה יותר קשה כיום לטפל במחלות שונות. האשפוזים 
מתארכים, ההוצאות הרפואיות מתרבות, וגם מקרי המוות ל"ע בעלייה.

* * *
אז מה הפתרון?

להשתדל במידת האפשר להשתמש ב"אנטיביוטיקה טבעית". נכון. 
ישנם מצבים בהם חייבים ליטול אנטיביוטיקה, אך כאשר תופסים 

את הבעיה מוקדם יש לנסות להתרפא באמצעים טבעיים. כך נגרום 
לירידה דרסטית במרשמי האנטיביוטיקה!

טבע  טובו  ברוב  שהקב"ה  הטבעית,  האנטיביוטיקה  מעלה,  ועוד 
עבורנו בבריאה, לא הורסת כלל תאים וחיידקים טובים.

להלן כמה וכמה סוגים מועילים.
שום מועיל מאוד נגד סלמונלה, חיידקי אי-קולי-E coli, תולעים, 

פרזיטים וקרינה.
 עדיף לצרוך אותו טרי, משום שבתהליך הבישול הוא מאבד הרבה 
מכוחו. מי שלא יכול לסבול את הריח העז, יכול להשתמש בקפסולות 
של שום טרי מרוכז (יש לעקוב אחר הכשרות כמובן). אם אין קפסולות 
יש  כי,  אם  להבריא,  כדי  זמן  קצת  הריח  את  לסבול  עדיף  בנמצא 

שאומרים שאכילת פטרוזיליה תמעיט את הריח העז של השום
להשיג  בגרון.  לחיידקים  במיוחד  כללי,  באופן  טוב  פרופוליס. 
בחנויות הטבע. מינון: למניעה - 30 טיפות פעמיים ביום. לטיפול - 

40 טיפות פעמיים ביום.
ויטמין סי-C אין מה להאריך בתועלתו הידועה בעולם כולו, כולל 
בקרב רופאים. להשיג בסוגים שונים, עם חומצה וללא. ובכדורים 

בעלי מינונים מגוונים.
שמן אורגנו. מצוין נגד פרזיטים, פטריות ציפורניים, ו-25 סוגי חיידקים 
נוספים. השמן חריף וחזק, יש ממליצים לערב אותו עם שמן זית כדי 

להקל על הבליעה. יש מזליפים אותו תחת הלשון 4 פעמים ביום.
מצוין  "דבש-מנוקה",  ובמיוחד  מבושל,  לא  אורגני.  טבעי  דבש 
לדלקות סטרֶפּ. ליטול לפי המרשם הבא: 4 פלחי שום; 4 כפות דבש; 
שמינית עד חצי כפית פפריקה חריפה. לערבב הכל ולבלוע חצי כפית 
בכל חצי שעה. אין לשטוף את הפה (או ללגום מים במקום שטיפה...) 

אדרבה, ששאריות התכשיר ימשיכו לשהות בחלל הפה.
לפי ד"ר מרקולה מארה"ב התכשיר הזה יעיל ללא פחות מ-250 
סוגי חיידקים! למניעה מומלץ לצרוך 1 כפית דבש ליום. מלבד זאת, 

דבש יעיל לטיפול בפצעי עור, יש למרוח על הפצע ולכסות.
קינמון. טוב לדלקות הפה, פצעי בגרות ואי נעימות במעיים. לצינון 
ושפעת יש לערבב עם דבש ולבלוע פעמיים ביום, במיוחד בתחילת 
הופעת המחלה. לטיפול בדלקות עור יש לערבב עם דבש למרוח על 

הפצע ולכסות.
זנגוויל. מחזק את המערכת החיסונית. טוב נגד דלקות שונות, טוב 

לשפעת ולמערכת העיכול. לערבב עם קינמון ומעט דבש.
מאכלים חמוצים. באופן כללי מאכלים הם טובים למערכות העיכול 
והחיסון. יש בהם חיידקים בריאים וטובים שמחזקים את המערכות.

לתאי  וכן  הגס  במעי  "המחלה"  נגד  עוזרת  התמצית   - ציפורן 
המחלה בחזה. בחוברת רפואית שיצאה לאור נכתב שבחצי כפית 

צפורן טחון יש יותר נוגדי חמצון מחצי כוס אוכמניות.
מיותר לציין שכל מחלה שמתחילים את טיפולה מוקדם יותר, קל 
יותר לרפאה וכמובן שזה לא שולל את הטיפול הקונבציונילי בכל 

אופן.
הרופאים  ובד"כ  ברופא  להתייעץ  חייבים  שתמיד  לזכור  חשוב 
לא יתנגדו לטיפול טבעי בנוסף לטיפול הקונבציונלי, ואין להקיש 
ממקרה אחד לשני, כל מקרה צריך הערכה נפרדת והטיפול יהיה 

לפי המצב הנוכחי.
בברכת שנזכה כולנו להיות בריאים וחזקים ושלא נזדקק לשום 

רופאים ותרופות.


